
رویداد امروزشنبه 19 اسفند 1402  9 مارس 2024   شماره 21473

آیت الله العظمی دوزدوزانی تبریزی درباره مبلغین 
صحبت کرد.

آیت الله دوزدوزانی تبریزی خطاب به مبلغین گفت: با وجود این 
هجمه های بسیار دشمنان شیعه، این کم کاری از ماست و از عمل 
ما اســت که اینگونه مردم از ما دور شده اند، فرزندان شیعه ما از 
ما دور شــده اند، به بی دینی و لائیکی و … کشیده شده اند. 
به راستی ما برای چه طلبه شــده ایم؟! برای چه انقدر در دین 
زحمت می کشیم؟! حتما و تنها این زحمات برای خداست و نه 
برای غیر خدا، اما بدانید که ما سرباز امام زمان عجل الله تعالی 

فرجه الشریف هستیم.
به گزارش جماران، مشروح سخنان آیت الله دوزدوزانی تبریزی 
خطاب به مبلغین در آستانه ماه مبارک رمضان ۱۴۴۵ در درس 
خارج فقه در مسجد اعظم قم )چهارشنبه ۱۶ اسفند ۱۴۰۲( در 

پی می آید:
تبلیغ و شرایط و کیفیت آن در عصر حاضر و وظیفه ما

طبق آیه ۱۲۲ سوره توبه: ” فَلوَْلَا نفََرَ مِنْ کُلِّ فِرْقَةٍ مِنْهُمْ طَائفَِةٌ 
ینِ وَلیُِنْذِرُوا قَوْمَهُمْ إذَِا رَجَعُوا إلِیَْهِمْ لعََلهَُّمْ یَحْذَرُونَ.  هُوا فِی الدِّ لیَِتَفَقَّ
” است، که بایست بر اســاس ” لوَْلَا ” یک عده حرکت کنند، 
خانه و کاشــانه خود را رها کنند و هجرت کنند برای یاد گیری 
دین )و سپس به سوی قوم و دیار خود بازگردند برای تبلیغ دین 

و آنچه آموخته اند(
همانطور که در زمان رســول الله صلی الله علیه و آله و ائمه 
طاهرین علیهم السلام، بعضی از قوم و دیار خود، سفر می کردند 
به مدینه برای یادگیری علوم دین و بعد از یادگیری به قوم و دیار 
خود باز میگشتند و مطالبی را که آموخته بودند به قوم و دیار خود 
تبیین می کردند، امروزه هم این وظیفه بر عهده من و شــما و 

طلاب است که به قم و نجف می آییم.
تحمل سختی های تبلیغ برای مُبلغّ جز برای رضای 

خدا نیست
امروزه این شالوده وظیفه من و شما است و در این راه ها، این 
حرف که بگوییم: ” دیگر مردم قبول نمی کنند! ” پذیرفته نیست 
و نباید گفته شــود؛ که نبی اکرم صلی الله علیه و آله در زمان 
تبلیغ مورد هجمه ها و ســنگ اندازی و … واقع می شدند، اما 
پای از تبلیغ نکشیدند. آیا آن رفتار هایی که با نبی مکرم داشتند، 

با ما دارند؟!
ما در ســال های قبل تعداد بسیاری مُبلغّ به مناطق محروم و 
اطراف آذربایجان، نزدیک ۵۰۰ منطقه می فرســتادیم و این در 

صورتی بود که در سال های اول استقبالی نمی شد، ولی کم کم 
این رفتار مبلغین اثر گذاشت و همه عامل به دین شدند.

با وجود این کم کاری ها و بهانه ها؛ آیا ما سرباز امام زمان عجل 
الله تعالی فرجه الشریف هستیم؟!

آیا ما که سرباز امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف هستیم، 
از ما ایــن عذر ها و این کم کاری ها را قبول می کنند؟! ایتام آل 
محمد را در این عصر غیبت، رها کرده ایم به بهانه هایی و بهانه 

می آوریم و کم کاری می کنیم؟!
امروزه فرزندان ما در توحید مشکل دارند، در امامت و وصایت، 
در موضوع قرآن و … مشکل و شبهه دارند. این ها را چه کسانی 

باید به آن ها بگوید؟!

الحمد الله شــما جوان هستید و می بینید این فضا ها را و این 
فضا های مجازی را که چگونه دشمن فعالیت می کند. امروزه این 
وظیفه من و شما است که در منابر و محافل بیشتر سخن بگوییم 
)و عامل باشیم( و به نظر ما امروزه مهم ترینِ مطالب اصول دین 
امامیه است.جوانان ما، امروزه بی دین می شوند، بهائی می شوند، 
مسیحی می شوند، زرتشتی می شوند، چه بسا سنی می شوند … 
چرا؟! پس یا تبلیغات از سوی ما نیست و یا تبلیغات ما طوری دیگر 

است که اثر نمی گذارد.
اصول اعتقادات امامیه را در منابر تبیین کنید

اصول اعتقادی ما، در منابر ما چه جایگاهی دارد؟! ما چه جوابی 
در برابر هجمه های دشمنان دین و مذهب در قبال جوانان مان 
داشته ایم؟! که حالا انتظار نماز و … نیز از آن ها داریم؟! عیب 
نیست برای ما، که در این همه محفل و مجلس و منابر، سخنی 
از اعتقادات و … نیست و به خواب خرگوشی رفته ایم که دسته 
دسته فرزندان شیعه منحرف می شوند و ما کاری نمی کنیم؟! دیگر 
تنها منابر کافی نیست. این شبهات را دریابید، مشکلات و سوالات 
و درخواست های مردم را حل کنید، اگر مسئله ای را نمی دانستید، 
بگویید که نمیدانم، میپرسم و تحقیق میکنم و خدمتشان نتیجه را 

بگویید، و ما و دیگران در خدمت شمائیم.
با اخلاق خوش و سخن معقول تبلیغ کنید

” ادُْعُ إلِیَ سَبیِلِ رَبکَِّ باِلحِْکْمَةِ وَالمَْوْعِظَةِ الحَْسَنَةِ وَجَادلِهُْمْ باِلتَّیِ 
هِیَ أحَْسَــنُ ” )آیه ۱۲۵ سوره نحل( قرآن به ما دستور میدهد، 

اینگونه تبلیغ و سخن بگوییم.
عزیزان من، قناعت نکنید به این روزنامه بازی ها و حرف های 
روزمره و مفت. این ها عیب نیست برای من و شما که بعد این 
سال ها که درس خوانده ایم، به مردم از رساله و عروة نگوییم؟! 

فضائل ائمه طاهرین علیهم السلام را به مردم نگوییم؟! متاسفانه 
در منابر و مجالس ما از احکام و اعتقادات امامیه خبری نیست.

تحت هیچ شرایطی از تبلیغ احسن، کوتاهی نکنید؛ حتی بنده که 
در سن ۹۰ سالگی هستم، این وظیفه تبلیغ بر عهده بنده نیز است 

و نباید کوتاهی نمود.
عزیزان من، طبق آیه ۱۲۲ سوره توبه: ” فَلوَْلَا نفََرَ مِنْ کُلِّ فِرْقَةٍ 
ینِ وَلیُِنْذِرُوا قَوْمَهُمْ إذَِا رَجَعُوا إلِیَْهِمْ  هُوا فِی الدِّ مِنْهُمْ طَائفَِةٌ لیَِتَفَقَّ
لعََلهَُّمْ یَحْذَرُونَ ” بایســت بازگشت به سوی مردم و دین را به 
آن ها رســاند؛ که ” لعََلهَُّمْ یَحْذَرُونَ ” حتی بنده که در سن ۹۰ 
سالگی هستم، این وظیفه تبلیغ بر عهده بنده نیز است و نباید 

کوتاهی نمود.
امام زمان، به ما فریاد می زنند که ایتام آل محمد و 

شیعیان ما را دستگیری کنید
امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف، به ما فریاد میزنند که 
ایتام آل محمد و شیعیان ما را دستگیری کنید، آن ها را رها نکنید، 
موجب تضعیف آنان نشوید، نگذارید ایمان آنان از دستشان برود …

با وجود این هجمه های بسیار دشمنان شیعه، این کم کاری از 
ماســت و از عمل ما اســت که اینگونه مردم از ما دور شده اند، 
فرزندان شیعه ما از ما دور شده اند، به بی دینی و لائیکی و … 
کشیده شده اند. به راستی ما برای چه طلبه شده ایم؟! برای چه 
انقدر در دین زحمت می کشیم؟! حتما و تنها این زحمات برای 
خداست و نه برای غیر خدا، اما بدانید که ما سرباز امام زمان عجل 
الله تعالی فرجه الشریف هستیم؛ و در نهایت شما عزیزان را توصیه 
میکنم به ” جَادلِهُْمْ باِلتَّیِ هِیَ أحَْسَنُ ” در تبلیغ که باید با عاطفه 
و مهربانی و لطافت باشد و دستگیری از ایتام آل محمد و قصور و 

کوتاهی نکنند. ان شاءالله در این امر موفق باشید.

آیت الله دوزدوزانی تبریزی: 

کم کاری از ماست که مردم از ما دور شده اند
رئیس جمهور:

بنای دولت سیزدهم تقویت بخش خصوصی است
رییس جمهور گفت: بنای ما در دولت آن اســت که کار در بخش خصوصی 

دنبال شود و ما در دولت بخش خصوصی را تقویت کنیم.
آیت الله سید ابراهیم رییسی دیروز، در آیین افتتاح پروژه تخته فشرده پاک چوب در شوش، 
اظهار کرد: از کارگران این کارخانه و همه کارشناســان و صاحب نظرانی که این مجموعه را 
راه اندازی کردند نهایت تشکر را دارم.رییس جمهور گفت: بنای ما در دولت این است تا بخش 
خصوصی کار را به دســت بگیرد و ما این بخش را حمایت و توانمند کنیم.رییسی با اشاره به 
فعالیت مجموعه پاک چوب در شوش عنوان کرد: در حال حاضر ۱۰۰۰ نفر به صورت مستقیم و 
۸۰۰۰ نفر غیر مستقیم در این محل مشغول به کار هستند اما هدف گذاری آن است تا ۱۰ هزار 
نفر مشغول به کار شوند و همچنین زنجیره تولید در این مجموعه کامل شود و خطوط تولید نیز 
افزایش یابند.وی ادامه داد: از MDF محصولات مختلفی را می توان تولید کرد و با تکمیل 
زنجیره ارزش می توانیم کار را به این مرحله برسانیم تا در منطقه بیکار نداشته باشیم و تولید در 
این منطقه قابل رقابت با کشورهای همسایه شود.رییس جمهور  در پایان خاطرنشان کرد: ما در 
مجموعه پاک چوب به دنبال کمیت و کیفیت هستیم و هر دو مسئله باید ارتقا یابد تا شاهد 

افزایش اشتغال و تولید باشیم.

دهقان: میدان گازی »آرش« مشترک است
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: ما معتقد به برداشت یکپارچه و مشترک از 

میدان آرش هستیم.
محمد دهقان درباره اختلاف ایران و کویت در میدان گازی آرش، اظهار کرد: ما همچنان مثل 
گذشته حرف مان این است که باید این موضوع را با مسالمت حل کنیم. آرش یک میدان گازی 
و نفتی است که بخشی از آن متعلق به ما است. ما مرز دریایی با کویت نداریم اما آن میدان 
را ما کشف کرده و چندین سال پیش آنجا چاه زده ایم ولی به خاطر این که بین ما و کویت و 
همسایگان چالشی ایجاد نشود تا الان از آن استفاده نکرده ایم.وی تاکید کرد: ما معتقد به برداشت 
یکپارچه از میدان آرش هستیم تا برداشت صیانتی از آن صورت گیرد. در گفت وگو با ایسنا، معاون 
حقوقی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: تا الان کویت نظر سازنده ای نداشته است و با عربستان 
توافقی کرده اند چون بخشی از این میدان در آب های عربستان است و دنبال برداشت مشترک 
هستند. ما همچنان معتقدیم میدان آرش مشترک بوده و دنبال یکپارچه سازی هستیم ولی اگر 

قرار باشد که کویت از میدان برداشت داشته باشد، ما هم برداشت خود را آغاز می کنیم.

با این مبلغ وام مسکن ، کسی خانه دار نمی شود
عضو کمیسیون صنایع و معادن اعلام کرد که میزان وام مسکن مشخص 

شده ،در شرایط فعلی پاسخگوی خانه دار شدن مردم نیست.
حجت اله فیروزی نماینده فسا درمجلس یازدهم گفت: وام مسکنی که دولت برای تهیه مسکن 
مشخص کرده پوشش هزینه های فعلی را نمی دهد و حتما باید در مبلغ، زمان باز پرداخت و 
بهره بانکی تجدید نظر شود.وی افزود:هزینه ساخت و خرید مسکن بسیار زیاد شده و ضروری 
است وام اعطایی  بتواند رقم عمده خرید مسکن را پوشش دهد.عضو کمیسیون صنایع و معادن 
با بیان اینکه روستاییان نیز با مشکل تهیه مسکن مواجه هستند تصریح کرد:هیچ گونه راهکاری 
برای روســتاییان و یا افرادی که قصد ساخت مسکن خانوادگی خود را دارند اندیشیده نشده 
وبنظرمی رسد در این زمینه  نیازمند بازنگری هستیم.به گزارش اقتصاد ۱۰۰ ، وی با اشاره به 
اینکه عمده کسانی که فاقد مسکن هستند از اقشار کم درآمد جامعه محسوب می شوند گفت: 
باید در خصوص وام مسکن تدابیری جدید اندیشیده شود اما نباید یک مدل مشخص را برای 

همه کشور طراحی کرد چون شدنی نیست.

بیمه کردن نیروی کار وظیفه ی قانونی کارفرماست
نماینده کارگران در شورای عالی کار با اشاره به اینکه بیمه شدن کارگر از روز 
اول کار الزامی است گفت: حتی در دورانی که کارفرما مدت زمان آزمایشی 

برای آغاز کار را در نظر می گیرد، کارگر باید بیمه داشته باشد.
»قانون تأمین اجتماعی و قانون کار« یکی از مهمترین منابعی اســت که حقوق و تکالیف 
کارگران و کارفرمایان را تشریح کرده و به موضوع های مهمی از جمله »بیمه کارگران« پرداخته 
است. طبق ماده ۱ همین قانون، یکی از وظایف سازمان تأمین اجتماعی انجام تعهدات موضوع 
قانون تأمین اجتماعی است.مزایای بازنشستگی یکی از دغدغه های اصلی کارگران است، تنها راه 
رسیدن به این موضوع مسیر بیمه تأمین اجتماعی است. بنابراین یکی از دغدغه های همیشگی 
آنها این است که آیا کارفرمایان در خصوص ارائه فهرست حقوق و دستمزد، به وظیفه قانونیشان 

عمل میکنند و آیا حق بیمه ماهیانه را به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت میکنند یا نه؟
یکی از مشکلات کارگران همواره این است که کارفرمایان از روز اول فعالیت نیروی کار را بیمه 
نمی کنند. در شرایطی که بیکاری بر زندگی جوانان سایه افکنده است اکثر جوانان در صورت 
یافتن شغلی مناسب به بیمه بودن یا نبودن توجهی ندارند، چرا که در آن لحظه مشکل اصلی 
آنها تأمین معیشت زندگی است. اما کارفرمایان باید از روز اول شروع به کار، نسبت به بیمه کردن 
کارگران واحد خود اقدام کنند، اما به دلایلی همچون پرداخت حقوق کم و همچنین پرداخت 
نکردن سنوات و عیدی کارگران خود را بیمه نمی کنند. در حال حاضر مشاهده می کنیم با وجود 
قوانین محکم در مسیر بیمه شدگان اما باز هم برخی کارفرمایان قوانین را زیر پا می گذارند و 
کارگران خود را به دلایلی مانند فراراز پرداخت سنوات و عیدی بیمه نمی کنند.هادی ابوی، نماینده 
کارگران در کشور، کارفرمایان طبق ماده ۱۴۸ قانون کار باید کارگر را از روز اول بیمه کنند. حتی 
در دوران آموزشی که کارفرما برای ادامه یا قطع همکاری تعیین می کند، حقوق و مزایا و بیمه 
کارگر باید انجام شود.به گزارش بازار، وی ادامه داد: مطابق با ماده ۱۴۸ قانون کار، همه کارگاه 
ها وظیفه دارند تا لیست کارگران خود را به سازمان تامین اجتماعی ارسال کنند و برای تک تک 
کارمندان خود حق بیمه را پرداخت نمایند.ابوی گفت: کارفرمایان باید از روز اول شروع به کار، 
نسبت به بیمه کردن کارگران واحد خود اقدام کنند، اما به دلایلی همچون پرداخت حقوق کم و 
همچنین پرداخت نکردن سنوات و عیدی کارگران خود را بیمه نمی کنند. در حال حاضر مشاهده 
می کنیم با وجود قوانین محکم در مسیر بیمه شدگان اما باز هم برخی کارفرمایان قوانین را زیر 
پا می گذارند و کارگران خود را به دلایلی مانند فراراز پرداخت سنوات و عیدی بیمه نمی کنند.

این در حالی است که طبق ماده ۳۹ قانون تأمین اجتماعی، کارفرما موظف است تا پایان آخرین 
روز ماه بعد حق بیمه و اسامی بیمه شدگانش را به سازمان تأمین اجتماعی ارائه دهد و در غیر این 
صورت جریمه می شود.همچنین بر اساس بند الف ماده ۴ قانون تأمین اجتماعی، کلیه افرادی 
که به هر عنوان در مقابل دریافت مزد یا حقوق کار می کنند، مشمول قانون تأمین اجتماعی 
هستند. در ماده ۱۴۸ قانون کار نیز کارفرمایان کارگاه های مشمول این قانون مکلف شده اند 
که بر اساس قانون تأمین اجتماعی، نسبت به بیمه کردن کارگران واحد خود اقدام کنند.بنابر این 
کلیه کارگاه ها و مشاغلی که تحت پوشش قانون کار قرار دارند، مشمول قانون تامین اجتماعی 
نیز می شوند. طبق ماده یک قانون کار، کلیه کارفرمایان، کارگران، کارگاه ها و موسسات تولیدی، 
صنعتی، خدماتی و کشاورزی تحت پوشش قانون کار قرار گرفته اند.هر کارگری )که مشمول 
قانون تأمین اجتماعی باشد( حق دارد از اولین روز اشتغال به کار تحت پوشش بیمه قرار بگیرد. 
هر فرد پس از آغاز بیمه پردازی می تواند از سازمان تأمین اجتماعی خدمات بیمه ای و درمانی را در 
چارچوب قوانین این سازمان مطالبه کند.در صورتی که کارفرما در زمینه حق بیمه کارگران قصور 
کند، بیمه شده می تواند با اطلاع دادن به نزدیک ترین شعبه یا مرکز ارتباطات مردمی )۱۴۲۰( 

این سازمان، تقاضای خود را در خصوص مراجعه بازرس به محل کار اعلام کند.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس:
ترکیه جایگزین بازار ایران در عراق می شود

محمدجواد عسگری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: اکنون ترکیه در 
عراق دارد به راحتی جایگزین ایران می شود و حتی عربستان در تولید محصولات 

کشاورزی بازار ها را تصاحب می کند و این خطری جدی به شمار می آید.
محمدجواد عســگری رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس با تاکید بر کاهش صادرات 
محصولات کشــاورزی کشور گفت: امروز حدود ۵۰۰ میلیون نفر از جمعیت پیرامونی کشور 
به صادرات محصولات کشاورزی علاقه مند هستند، بنابراین اگر فضای تشویقی ایجاد نشود، 

محصول خوب تولید نشود و بستر لازم به وجود نیاید، به یقین آن فضا از دست خواهد رفت.
وی افزود: سه ماه پیش به امارات، عراق و قطر سفر کردم و متوجه شدم فضا را به طور کامل 
در میان مصرف کنندگان از دست می دهیم، این اتفاق به طور خاص در مورد خشکبار و تره بار رخ 
می دهد.عسگری ادامه داد: در حوزه قانونگذاری من و همکارانم امور را جمع بندی کردیم و حتی 

از بخش خصوصی پیشنهاد گرفتیم و گفتیم که براساس پیشنهاد شما کار را به پیش می بریم.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس تصریح کرد: مسیر به طور کامل سهل الوصول است اما 
یک تصمیم خلق الساعه به یکباره کل امور را بر هم می ریزد و حتی کسی که می خواهد در این 
حوزه سرمایه گذاری بکند را بی انگیزه می کند.به گزارش تجارت نیوز، وی گفت: در قالب کارگو 
یارانه سوخت هواپیما تعریف کردیم اما هیچ اتفاقی نیفتاد یعنی دستگاه های متولی هیچ بستری 
برای صادرات محصولات کشاورزی در قالب کارگو ایجاد نکرده اند. در شرایطی که ایرلاین های 
قطری، ترکیه ای و غیره نیز اعلام آمادگی کردند.عسگری تصریح کرد: سازمان امور مالیاتی در 
بخش هایی از صادرات محصولات کشــاورزی خلاف عمل می کند و این امر به بی انگیزگی 
در صادرات محصولات کشــاورزی می انجامد.وی خاطرنشان کرد: به دلیل بحران آب همه 
کشاورزان را به سمت محصولات گلخانه ای سوق داده ایم و با رعایت دوره کارنِس و ارگانیک 
بودن این محصولات سعی داریم بازارها را از دست ندهیم اما با شرایط پیش آمده بازارها دارد 
از دست می رود و دیگران جایگزین ما می شوند؛ اکنون ترکیه در عراق دارد به راحتی جایگزین 
ایران می شود و حتی عربستان در تولید محصولات کشاورزی بازارها را تصاحب می کند و این 

خطری جدی به شمار می آید.

اخبار کوتاه 

تداوم وضعیت ســیل در سیســتان و 
بلوچســتان باعث چالش های بسیاری 
برای مردم روســتاهای آن منطقه شده 
است. شــبکه های فاضلاب در شهر و 
روستا وجود ندارد و سیل باعث شده که 
فاضلاب با آب مصرفی قاتی شود و نگران 
بیماری های عفونی هستیم. ما فقط یک 
متخصص عفونی داریم و من واقعا نگران 

هستم.
تداوم وضعیت ســیل در سیســتان باعث چالش های بســیاری برای مردم 
روســتاهای آن منطقه شده است. از بین رفتن جاده ها امدادرسانی را سخت تر 
کرده و مردم برای دسترسی به خانه هایشان دچار مشکلات بسیاری شده اند. 
حضور چهره های دولتی نیز چندان تاثیر خاصی بر کاهش شــدت آسیب ها و 

بازسازی نداشته است.
معین الدین ســعیدی، نماینده مجلس یازدهم، درباره تداوم وضعیت بحرانی 
ســیل در جنوب سیستان، گفت: ما ممنون هستیم که دوستان بالاخره انجام 
وظیفه کردند و رئیس جمهور هم به مناطق سیل زده آمد، اما مهم تر از حضور، 
تصمیماتی اســت که باید منجر به یک نتیجه مشخص برای حوزه چابهار و 
دشتیاری وکنارک و قصرقند شود. الان عمده زیرساخت های راه این منطقه به 

طور کامل از بین رفته است.
 وزیر راه و رییس ســازمان راهداری هم تشریف آوردند اما با توجه به اینکه 
خانه ها کاملا خالی شده اند و راه ها از بین رفتند، هر روز شاهد یک حادثه هستیم. 
روز گذشته نیز شاهد یک فوتی بودیم و در سه روز اخیر سه نفر به دلیل خرابی 

جاده ها در تصادف از بین رفتند. لذا از دوســتان و 
آقای رییسی می خواهیم که زودتر این چالش ها رفع 
شود. وظیفه دولت این است که سریعا نسبت به 
ترمیم این راه ها کاری بکند وگرنه با حرف و شعار 

کاری از پیش نمی رود.
معین الدین ســعیدی، نماینده مجلس یازدهم 
در ادامــه در رابطــه با درگیر شــدن فاضلاب با 
آب مصرفی و شــیوع بیماری های عفونی بیان 
کرد:  متاســفانه نگرانی که ما داریم این است که 
شبکه های فاضلاب در شهر و روستا وجود ندارد و سیل باعث شده که فاضلاب 
با آب مصرفی قاتی شــود و نگران بیماری های عفونی هستیم. ما فقط یک 
متخصص عفونی داریم و من واقعا نگران هستم. اگر دوستان وزارت بهداشت 
محبت کنند سریع رسیدگی کنند. بعد از سستی روز های اول دوستان دولت 
ورود خوبی کردند اما این نگرانی اصلی ما بحث زیرساخت راه و مسایل بهداشتی 

است.
به گزارش تجارت نیوز، ســعیدی درباره نیازهای مردم سیل زده گفت: ما باید 
ممنون دوستان سوخت کش باشیم، باید دوستان دولت از عزیزان سوخت کش 
کمک رسانی را یاد بگیرند. البته دوستان حلال اهمر هم انصافا تلاش های خوبی 
تاکنون داشــته اند. با همت آقای کولیوند و سپاه و ارتش نگرانی های ما درباره 
بالگرد کم شده است. سبدهای غذایی هم آمده است. ما شاهد مهربانی مردم 
ایران بودیم و من همین الان در کنار گروه خیری هستم که از وزیر و وکیل بهتر 
کار کردند. جا دارد از رســول خادم و پرویز پرستویی هم تشکر کنم که در این 

مناطق حضور پیدا کردند

تاجیک کمیته دســتمزد شورایعالی کار 
با تأکید بــر اینکه نمایندگان کارگران به 
دنبال افزایش درصدی مزد نیستند گفت: 
مبلغ دستمزد 5میلیون و 300هزارتومان 
و بسیار کوچک اســت. حتی اگر حقوق 
100درصــد هم افزایش یابــد، باز هم 
نمیتواند تأمین کننده هزینه ها و نیازهای 
جامعه کارگری باشــد. به همین دلیل به 
دنبال این هستیم در راستای ماده 41قانون 

کار، دستمزد بتواند هزینه های سبد معیشت را تأمین کند.
عضو کمیته دســتمزد شورایعالی کار گفت: ساختار دستمزدها باید به صورت 
اساســی اصلاح شود. هدف از اجرای تعیین مزد این است که مزد تعیین شده 
بتواند معاش خانواده کارگر را پوشش دهد، درصورتی که دستمزد فعلی نمی تواند 
اقلام خوراکی خانوار کارگران را هم پوشش دهد .محمدرضا تاجیک، نماینده 
کارگران در شورای عالی کار در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه رئیس سازمان 
برنامه و بودجه ارتباط بین دستمزد و تورم را بیان کرده بود گفت: همیشه حقوق 
کارگران نسبت به تورم یکسال عقب تر است . در تعیین دستمزد، تورم انتظاری 
سال مورد نظر لحاظ نمیشود، مبلغ واقعی دستمزد کارگران ،عددی نیست که 
به عنوان دســتمزد تعیین و به کارگر پرداخت می شود . در واقع حقوق کارگران 

همیشه یک سال نسبت به تورم عقب تر است.
عضو کمیته دستمزد شورایعالی کار گفت : ساختار دستمزدها باید به صورت 
اساســی اصلاح شود. هدف از اجرای تعیین مزد این است که مزد تعیین شده 
بتواند معاش خانواده کارگر را پوشش دهد درصورتی که دستمزد فعلی نمیتواند 

اقلام خوراکی خانوار کارگران را پوشــش دهد و 
روش تعیین فعلی دستمزد می بایست تغییر یابد.

این فعال کارگری ادامه داد: به نظر می رســد در 
سال های اخیر در کمیته دستمزد شرکای اجتماعی 
بدنبال کوچک کردن سفره کارگران و کم کردن 
جمع هزینه های زندگی هستند نه اینکه برای یک 
زندگی استاندارد و مطلوب ، نظر کارشناسی ارائه یا 
به جمع بندی مناسب برسند.تاجیک با تأکید براینکه 
نمایندگان کارگران به دنبال افزایش درصدی مزد 
نیستند گفت: مبلغ دستمزد ۵میلیون و ۳۰۰هزارتومان و بسیار کوچک است. حتی 
اگر حقوق ۱۰۰درصد هم افزایش یابد، باز هم نمی تواند تأمین کننده هزینه ها و 
نیازهای جامعه کارگری باشد. به همین دلیل به دنبال این هستیم در راستای ماده 
۴۱قانون کار,دستمزد بتواند هزینه های سبد معیشت را تأمین کند.وی با اشاره 
به اینکه  میانگین یک خانوار کارگری ۳,۳ است گفت: دریافتی 7میلیون تومان 
شــاید تنها هزینه های خوراکی را پوشش بدهد ولی در بحث مسکن کارگر با 
مشکل مواجه می شود، چون هزینه های مسکن و اجاره بها بالاست و در کنار آن 
هزینه های آموزش و تحصیل و بهداشت و درمان هم هست. بنابر این از شرکای 
اجتماعی توقع داریم هر عددی که برای دســتمزد مدنظرشان است چارچوب 

هزینه کرد هم برایش داشته باشند.
نماینده کارگران در شــورای عالی کار اظهار داشت: برای آنکه چرخ تولید در 
کشور به گردش درآید باید توان کارگر بالا برود زیرا کارگری که نتواند نیازهای 
اولیه زندگی را برطرف کند، قادر به استفاده از محصولات تولید دست خود یا دیگر 

کارگران هم نخواهد بود.

  عمده زیرساخت های راه منطقه در پی سیل
به طور کامل از بین رفته است

نماینده چابهار در مجلس:

 دستمزد فعلی پاسخگوی
 تامین غذای کارگران هم نیست

تاجیک، عضو کمیته دستمزد شورایعالی کار مطرح کرد؛

همایش سراسری دیده بان شفافیت و عدالت با عنوان مبارزه با فساد 
مشارکت مردم و افزایش اعتماد صبح روز پنجشنبه 1۷ اسفند برگزار 

شد.
یک عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با بیان اینکه فساد ابتدا فردی و اتفاقی 
است و فرد با ترس و لرز انجام می دهد و همه از عواقب آن می ترسند افزود: در مرحله 
بعد فساد سیستمی و شبکه ای و بعد قانونی و سرانجام فساد در مرحله تسخیر دولت یا 
نخبگان قرار می گیرد.به گزارش جماران دکتر احمد توکلی، رئیس هیئت مدیره سازمان 
دیده بان شفافیت و عدالت که در هشتمین همایش سراسری اعضای این سازمان مردم 
نهاد ســخن می گفت،  با بیان اینکه امروز ما در کشور مشکلات بسیار جدی داریم و 
خطرناک ترین آن یاس است؛ خاطرنشان کرد: با این حال حق نداریم مایوس شویم، 
نباید مأیوس شد و از کسانی که در این وانفسای کشور بدون چشمداشت، از خود هزینه 
می کنند و برای مبارزه با فساد تلاش دارند باید تشکر کرد. خدا انشاالله از آنها گران بخرد.

وی با انتقاد از برخی عملکردهای مسئولان در سطوح مختلف اجرایی گفت: جا دارد که 
خدا را به همه نعمت هایش از جمله اینکه انسانهای بد از ما بهراسند تشکر کنیم . اما امروز 
کار سخت تر شده است.این مدرس سابق اقتصاد در دانشگاه اضافه کرد: از جوانی پرسیدم 
گفت در انتخابات شرکت نمی کنم گفتم پدرت مریض شود، کجا می بری؟ گورستان یا 
بیمارستان میبری! بیمارستان بهتر است. بنابراین نباید رها کرد.توکلی با بیان اینکه فساد 
در ادبیات اقتصاد سیاسی ابتدا فردی و اتفاقی است و فرد با ترس و لرز انجام می دهد و 
همه از عواقب آن می ترسند، توضیح داد: در مرحله بعد فساد سیستمی و شبکه ای و بعد 
قانونی و سرانجام فساد در مرحله تسخیر دولت یا نخبگان قرار می گیرد. تحلیل ما این 
بود که وقتی دستگاه های مسئول مبارزه با فساد، خودشان به درجاتی آلوده می شوند فساد 
سیستمی است. وقتی سیستمی فاسد است از خود دفاع نمی کند. در واقع وقتی دستگاهی 
فاسد است نمی تواند از کشورش دفاع کند.این نماینده اسبق مجلس با بیان این انتقاد 
که در زمانی به عنوان شاکی وارد کمیسیون اصل ۹۰ شده که خود مسئولیت مبارزه با 
فساد را دارد اما او را راه نداده اند ،ادامه داد: وقتی بدن انسان دچار بیماری شود میکروبی 
نفوذ کند ، گلبول های سفید آن را دوره می کنند و از بین می برند و بعداً پیروز می شود؛ اما 
زمانی که گلبول ها آلوده شوند دیگر نمی توانند دفاع کنند و خودشان میکروب زا می شوند 
. سیستم بدن فاسد شده و ناگزیر است از بیرون عامل مبارزه با میکروب تزریق شود. 
بنابراین در وضعیت فساد سیستمی باید مردم از بیرون وارد شوند و اصلاح کنند.رییس 
هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت ادامه داد: بعد از این مرحله سازمان ها جدا جدا 
دچار فساد سیستمی می شوند و با یکدیگر پیوند می خورند و شبکه ای از سازمان های 
فاسد ایجاد می شود. مرحله بعد فساد تشکیلاتی است که در آن نه تنها خود سیستم 
آلوده اســت بلکه با سیستم های دیگر پیوند می خورد. در نتیجه وقتی یک فرد از یک 
بیمارستان انتقاد می کند می بیند که مثلًا از وزارت بهداشت و درمان یا سازمان غذا و 

دارو علیه او بیانیه می دهند.  بعد می بینند که این ها شبکه هستند.توکلی گفت: در واقع 
فساد قانونی این است و اول بار در ایران این استدلال را از آقا گرفتم که مفسدان با به 
کارگیری شبکه در نهادهای حساس و نفوذ در مجاری تصمیم گیری کشور فرایندهای 
فسادزا را قانونی می کنند. کار با تخصیص منابع و مناصب انجام می شود. تخصیص منابع 
و مناصب به ناحق انجام می شود.به گفته توکلی؛ اوایل این مسئله نبود این اواخر ایجاد 
شده و پای آن هم می ایستند. عده ای قانون را برای فاسد کردن سیستم به کار می گیرند. 
در این مرحله کار مقابله با فساد سخت است چرا که به ضدیت با قانون متهم می شوید . 
دیگر نوشتن و گفتن کافی نیست، باید مذاکره کرد و حق را گرفت. اینکه ما تلاش کنیم 
تصمیم گیران را قانع کنیم که شما دارید بازی می خورید کار آسانی نیست.رئیس هیات 
مدیره دیدبان شفافیت و عدالت اضافه کرد: از آن بدتر تسخیر نخبگان یا تسخیر دولت 
است، یعنی دولتی ها مسخر می شوند. مسخر کردن هم راه های مختلف دارد و این مرحله 
تقریباً مرحله آخر است و ما اکنون وارد آن شده ایم. در این مرحله افراد زیادی مماشات 
می کنند به خاطر اینکه تحت تاثیر سلطه مفسدان هستند. در این مرحله دیگر سیستم از 
خود دفاع نمی کند. بعد به جایی می رسد که خوبان کارهای بد می کنند. در این صورت 
کار با حوزه های رسمی دیگر جواب نمی دهد.توکلی گفت : سال ۹۱ دوستی پیش من 
آمد و گفت شما مدعی هستید فساد سیستمی شده و با حضرت آقا درباره فساد اختلاف 
نظر دارید. در حالی که من اختلاف نظری با ایشان ندارم مقاله ای هم با عنوان سیستم 
فاسد است و سیستم فاسد نیست نوشتم و آن را به دفتر آقا بردم گفتند که خود آقا هم 
این مقاله را خوانده است. باید توضیح دهم آنچه که آقا گفت ناظر بر کلیت نظام است 
اما اینکه می گویم فساد سیستمی است در ارتباط با دستگاه های نظارتی است که نقش 
گلبول های سفید را باید ایفا کنند، این دو نگاه متفاوت است.این عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با بیان اینکه برای خنثی سازی فساد باید از مجاری قانون گذاری وارد 
شد، خاطرنشان کرد: وقتی می گوییم سیستم و دولت تسخیر شده به معنای این است 
که اگر سر و صدا راه بیندازیم، دعوا کنیم و هرجا برویم شبکه اجازه نمی دهد. راه حل در 
اینجا مبارزه گوشه ای است یعنی یک پرونده را شروع می کنیم و تا انتها پیگیری می کنیم 
بعد سراغ مرحله دیگر می رویم اگر این کار را نکنیم آنها ما را می زنند. ما اکنون در این 
شرایط هستیم. کارمان سخت است. همه سرمایه ها را باید وارد میدان کنیم.وی تاکید 
کرد: اما پیروزی واقعی برای ماست چون تا آخر رفتیم و هرچه داشتیم به میدان آوردیم. 
باید به فکر سازماندهی باشیم و تلاش کنیم مشارکت مردم ایجاد شود. بزرگترین سرمایه 
ما یک حقیقت است و آن این است که خدا در مبارزه با فساد بی طرف نیست. در جایی 
ممکن است هیچ کاری نکرده باشیم اما آبرومند می شویم و حرفمان پیش می رود. خدا 
همه ما را خدمتگزاران آن بیچاره هایی قرار دهد که جز خدا کسی را ندارند. در کشور ما 
عده ای هستند که آبرویشان را می برند اما کسی به داد آنها نمی رسد. بینوایی و بینوایان 

بیشتر شده اند. بترسید که این افراد با شما مفسدان طرف شوند.

عباس علی آبادی گفت: در وزارت صمت 
شــرایط را به گونه ای فراهم کنیم که 
امسال تولید کننده و مصرف کننده هر دو 

از نمایشگاه بهاره بهره مند شوند.
وزیر صنعــت، معدن و تجــارت اعلام کرد که 
نمایشــگاه بهاره، طرح عید تا عید وزارت صنعت، 
معدن و تجارت را ادامه خواهد داشت.عباس علی 
آبادی در آیین افتتاح نمایشــگاه بهاره امســال از 
برپایی ۳۶۰ نمایشگاه بهاره در سراسر کشور خبر 

داد و افزود: ۳۰ هزار غرفه در در این نمایشگاه ها فعال است.او گفت: در وزارت 
صمت شرایط را به گونه ای فراهم کنیم که امسال تولید کننده و مصرف کننده 
هر دو از نمایشگاه بهاره بهره مند شوند.علی آبادی با بیان اینکه خرید اعتباری با 
همکاری اصناف برای مردم فراهم شده است تا بتوانند از این فرصت برای خرید 
اقلام مورد نیاز خود بدون پرداخت هزینه بیشتری استفاده کنند، افزود: عده ای از 
فروشندگان برای پیوستن به طرح کارت اعتباری با ثبت نام در سایت عید تا عید 
اقدام کرده اند و هم اکنون مبلغ کارت اعتباری ۲۰ میلیون تومان است که به دنبال 

افزایش اعتبار هستیم.
به نقل از گســترش نیوز، وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفت: در خصوص 
کالا های اساسی از جمله شکر هماهنگی با وزارت جهاد کشاورزی صورت گرفته 
است و در این نمایشگاه ها و میادین شهرداری عرضه با قیمت مصوب صورت 
می گیرد.همچنین محمدحسین قمری، مدیرکل دفتر خدمات عمومی وزارت 
صمت، درباره برگزاری نمایشگاه های بهاره، طرحی به نام »طرح عید تا عید« 
را معرفی کرد. این طرح به منظور ساماندهی بازار شب عید اجرا می شود و شامل 
چندین بخش اصلی است.وی افزود: بخش نخست مربوط به نمایشگاه های 
بهاره اســت که مقرر شــده چه از نظر غرفه و چه از نظر حجم فروش نسبت 
به پارســال ساماندهی شوند. بر این اساس با دستور معاون اول رئیس جمهور 
به استانداران مقرر شد امسال همه نمایشگاه ها با هماهنگی اتاق اصناف برگزار 
شوند. در همین راستا تاکنون ۳۶۰ نمایشگاه ثبت نام شده در سراسر کشور برای 
شب عید داریم که نسبت به پارسال بیش از دو برابر شده است. همچنین در این 
نمایشگاه ها ۳۰ هزار غرفه فعال خواهند بود.قمری در مورد خرید اعتباری هم 
گفت: چه در نمایشگاه های بهاره و چه در حدود ۲7 هزار فروشگاهی که برای 
فروش شب عید ثبت نام کرده اند مردم با اعتبارسنجی از طریق بانک ها می توانند 
در اسفند ماه خرید و پول را در اردیبهشت ماه پرداخت کنند. این خرید اعتباری 

تا سقف ۲۰ میلیون تومان )نفری( بدون ضامن، 
ســود و وثیقه است و صرفاً با اعتبارسنجی انجام 
می شود.وی با بیان اینکه فعلًا بانک تجارت، بانک 
قرض الحسنه مهر ایران و یک مجموعه اعتباری 
آنلاین مسئولیت اعتباردهی به متقاضیان را برعهده 
گرفته اند، افزود: ۶ تجارت یار پرداخت اقســاط را 
تضمین کرده و ۳۰ هزار فروشــگاه جدید هم که 
اغلب فروشگاه های زنجیره ای و بزرگ هستند به 
این طرح اضافه خواهند شد.مدیرکل دفتر خدمات 
عمومی وزارت صمت گفت: سود اعتبار این طرح برای مردم صفر درصد است و 
بانک تجارت ضمانت کننده اعتبار ۲۰ میلیون تومانی پس از اعتبارسنجی است 
و هیچ گونه چک و سفته ای برای ضمانت نیاز نیست. بانک قرض الحسنه مهر 
ایران هم اعتبار ۱۵۰ میلیون تومانی با ضمانت الکترونیکی و به صورت اقساط ۶ 
ماهه به متقاضیان می دهد.وی افزود: مردم می توانند برای دریافت اعتبار به بخش 
خریدارها در سامانه eidtaeid.ir مراجعه کنند.قمری در مورد وضعیت نظارت 
بر قیمت ها در بازار شب عید، گفت: نظارت یکپارچه توسط اتاق اصناف و البته 
نظارت مردمی بر بازار شب عید انجام می شود. سامانه ای تحت عنوان کالافی 
و سامانه ۱۲۴ برای ثبت تخلفات آماده خدمت است. وی با بیان اینکه در نظام 
توزیع بر هر گونه گرانفروشی نظارت می شود، تصریح کرد: برای شب عید برنامه 
تشدید نظارت بر بازار با هماهنگی اتاق اصناف و سازمان حمایت تدوین شده تا 

مردم در شب عید مشکلی نداشته باشند.
برگزاری نمایشگاه های بهاره در تهران

احمد ابوالحسنی، نایب رئیس اتاق اصناف تهران در مصاحبه با صدا و سیما 
از برپایی نمایشــگاه های بهاره در ۵ نقطه شــهر تهران خبر داد و گفت: این 
نمایشگاه ها از تاریخ ۱۵ تا ۲۵ اسفندماه و در ۵ نقطه شهر تهران از جمله پارک 
ارم، فرهنگســرای اشراق، فرهنگسرای حجاب، بوستان ولایت و شهر آفتاب 
برگزار می شود.وی افزود: در نمایشگاه شهر آفتاب، به خریداران کارت اعتباری 
۲۰ میلیون تومانی با مهلت بازپرداخت ۴ ماهه داده می شود.ابوالحسنی گفت: در 
این نمایشگاه ها کالاهایی مانند برنج، گوشت و مرغ، قند و شکر، پوشاک، کیف و 
کفش، خشکبار و شیرینی و کالای خواب عرضه می شود. این کالاها با تخفیف 
۵ تا ۳۰ درصد و در کالای خواب تا ۴۰ درصد به مشتریان عرضه می شود.نایب 
رئیس اتاق اصناف تهران اظهار کرد: ساعت کار این نمایشگاه ها تا قبل از ماه 
رمضان از ساعت ۱۰ صبح تا ۲۱ و در ماه مبارک رمضان از ۱۵ تا ۲۳ شب است.

 اظهارات تکان دهنده عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام
درباره وضعیت فساد در کشور

 وام 20 میلیون تومانی
 برای خرید مردم در نمایشگاه بهاره؟!

سیلی دلار بر صورت مسکن
منصور غیبی، کارشناس بازار مسکن بررسی کرد

قیمت دلار طی روزهای اخیر توانست دوباره در سطح 60 هزار تومانی قرار گیرد. روند 
صعودی قیمت دلار، بازار مسکن را نیز تحت تاثیر قرار داد و انتظارات تورمی را در این 
بازار بالا برد؛ به نحوی که بسیاری از نشست های معاملاتی پایان سال در بازار مسکن 
لغو شد. منصور غیبی، تحلیلگر بازار مسکن معتقد است که هر دو طرف خرید و فروش 

مسکن در انتظار تثبیت قیمت دلار هستند.
به گزارش تجارت نیوز، دولت طی چند ماه گذشته با استفاده از سیاست های انقباضی و خبردرمانی، قیمت دلار 

و به تبع آن قیمت مسکن را در یک محدوده نگاه داشت.
اما در هفته های اخیر فنر قیمت دلار آزاده شــده و با فرارفتن از قله تاریخی خود اکنون در کانال ۶۰ هزار 

تومانی نوسان دارد. به این ترتیب بازار مسکن بار دیگر در اسفندماه، با تردید معامله گران روبرو و خریدوفروش 
حکم تعلیق خورد.

رفتار بازارهای موازی برای بازار مسکن بااهمیت است
منصور غیبی، کارشناس حوزه مسکن درباره وضعیت کنونی و عوامل اثرگذار بر بازار مسکن گفت: »آنچه در 
حال حاضر برای بازار مسکن مهم است، رفتار بازارهای موازی از جمله دلار و سکه است که هر چه به پایان 

سال نزدیک می شویم با التهابات، تغییر بها و کنترل قیمت از سوی دولت مواجه می شود.«
معامله گران بازار مسکن در انتظار تثبیت قیمت دلار هستند

وی افزود: »بازارهای موازی می توانند در دل خود معامله داشته باشند، اما بازار مسکن تا تاثیر ثابت شده ای را 

از این بازارها از جمله افزایش قیمت دلار بگیرد، کمی زمان می برد. باید اثبات شود دلار واقعا در مسیر صعودی 
است.«غیبی درباره رفتار فعالان بازار توضیح داد: »معامله گران در بخش مسکن متوجه رفتار دولت هستند 
که می تواند این بازار را کنترل کند یا خیر.«وی افزود: »نتیجه التهابات بازارهای موازی در پایان سال ۱۴۰۲ 
باعث شده است که خریداران و فروشندگان احتیاط کافی داشته باشند و خرید و فروش انجام نمی دهد. آنها 
منتظر هستند قیمت دلار تثبیت شود تا واحد خود را بفروشند یا خریداری کنند.«بنابراین می توان نتیجه گرفت 
حجم بالایی از بازگشت آرامش به بازار مسکن، تحت تاثیر سر و سامان گرفتن اقتصاد کلان است.مادامی که 
التهابات بازارهای موازی ادامه داشته باشد، بازار مسکن نیز از ترکش های آن در امان نمی ماند. علاوه بر این، 
نابسامانی در بازار موازی به ویژه نوسانات دلار باعث می شود، انتظارات تورمی نیز بر هیاهوی ماجرا اضافه کند!


